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Nr 120.

Ankom till Riksdagens kansli den 17 maj 1912 kl. 4 e. m.

Utlåtande, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition till Riks
dagen angående understöd till rederiaktiebolaget Trans- 
atlantic för uppehållande af regelbunden ångfartyg sför
bindelse mellan Sverige och Australien samt en i ämnet 
väckt motion.

(3:e Afd.)

I en till Riksdagen den 12 april 1912 aflåten, till statsutskottets 
förberedande behandling remitterad proposition (nr 191) har Kungl. Magt 
under åberopande af bilagdt utdrag af statsrådsprotokollet öfver finans
ärenden för samma dag föreslagit Riksdagen att såsom understöd till 
rederiaktiebolaget Transatlantic för uppehållande under åren 1913—1917 
af regelbunden ångfartygsförbindelse mellan Sverige och Australien 
bevilja ett anslag å 500,000 kronor, att, på de villkor Kungl. Maj:t, i 
hufvudsaklig öfverensstämmelse med de i statsrådsprotokollet angifna 
grunder, må finna skäligt föreskrifva, utgå med 150,000 kronor år 1913, 
125,000 kronor år 1914, 100,000 kronor år 1915, 75,000 kronor år 
1916 och 50,000 kronor år 1917, samt att till beredande af sådant 
understöd åt bolaget under år 1913 på extra stat under riksstatens 
sjunde hufvudtitel för samma år anvisa ett belopp af 150,000 kronor.

I fråga om utredningen i ärendet tillåter sig utskottet att hänvisa 
till propositionen.

I sammanhang härmed har utskottet till behandling förehaft en 
inom Första kammaren af herr A. Aström med instämmande af herrar 
G. Knaust och H. Fahlén väckt, jämväl till utskottet remitterad motion 
(nr 107), däri hemställts, att, för så vidt icke Riksdagen skulle finna
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Utskottets
yttrande.

skal att helt och hållet afstå den kungl. propositionen, Riksdagen åt
minstone icke måtte för ändamålet bevilja högre anslag, än som mot
svarar hvad som föreslagits att utgå år 1913.

Beträffande hvad motionären anfört till stöd för sin motion får 
utskottet hänvisa till motionen.

I fråga om bolagets ekonomiska ställning har af statsrådsprotokollet 
inhämtats, att bolaget i början af sin tillvaro arbetat under synnerligen 
ogynnsamma förhållanden och att det ekonomiska resultatet af dess 
verksamhet till följd däraf under denna tid varit så föga gynnsamt, 
att hos bolagets ledning uppstått tanke på att nedlägga den af bolaget 
med mycket stora uppoffringar inarbetade reguljära förbindelsen med 
Australien, oaktadt bolagets ledning väl insett det afbräck, som genom 
linjens upphörande skulle tillfogas den svenska exporten. Anledningen till 
detta oförmånliga resultat, som icke kunnat undvikas, oaktadt bolaget, 
som i början exporterat hufvudsakligen trävaror, sedermera, då frakten 
för dessa varor till följd af konkurrensen med stora segelfartyg visat 
sig ytterst låg, med framgång koncentrerat sina ansträngningar på upp
arbetandet af eu export af svenska industrialster, hvilka på grund af 
sitt högre värde kunde tåla en högre frakt än en obetydligt bearbetad 
råvara och hvilkas exporterande jämväl förefallit bolaget vara af ofant
ligt mycket större betydelse från nationalekonomisk synpunkt än en 
export af råvaror, skulle, enligt hvad bolaget meddelat, legat i ogynn
samma förhållanden såväl med afseende å linjens utfrakter som dess 
hemfrakter. Sålunda hade bolaget i fråga om utfrakterna haft att kämpa 
mot en häftig konkurrens från vissa stora utländska ångbåtsrederier, hvilka 
genom tillkomsten af den svenska linjen, som städse haft att tillgå till
räckliga mängder exportgods från Sverige till australiska hamnar, 
gått miste om de betydande kvantiteter skandinaviskt gods, som eljest 
skulle, i likhet med hvad förut varit fallet, utskeppats till Australien 
öfver kontinentala hamnar. Och hvad hemfrakterna beträffar, i fråga 
om hvilka en ångfartygsförbindelse mellan Sverige och Australien uppen
barligen är, på grund däraf att den direkta importen från Australien 
till Sverige är synnerligen obetydlig, hänvisad till att söka återfrakter på 
andra europeiska hamnar, hade bolaget under de törsta åren af sin 
trafik på Australien till följd af åtskilliga omständigheter icke lyckats i 
sina försök att genom fördelaktiga hemtrakter få sina på trafiken lidna 
förluster ersatta. Med åren har emellertid bolagets ställning genom 
särskilda anordningar betydligt förbättrats såväl med afseende å utfrakter 
som i fråga om hemfrakter. Så har bolaget, genom öfverenskommelse
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med norska rederier om samsegling, under åren 1910 och. 1911 kunnat 
upprätthålla månatlig förbindelse med Australien. För att komma i 
bästa möjliga ställning till erhållande af reguljära hemfrakter från 
Australien till hamnar å kontinenten har bolaget vidare öfverenskommit 
om samsegling med en engelsk firma. Därtill kommer, att bolaget 
under slutet af år 1910 träffat anstalter för erhållande aflönande stycke
godslaster från Australien. Öfverenskommelse har nämligen ingåtts 
med de å Australien trafikerande linjerna om gemensamma fraktsatser 
och om rätt för bolaget och det med bolaget samseglande engelska 
rederiet att föra last ej blott till hamnar å kontinenten utan äfven till 
Hull och London. Dessutom har bolaget träffat öfverenskommelse med 
de tyska Australialinjerna därom, att de tyska rederierna ej skulle slå 
ned frakterna från skandinaviska hamnar till Australien.

Genom allvarliga bemödanden har bolaget sålunda vetat förskaffa 
sig en ställning bland de på Australien konkurrerande linjerna, hvilken 
är högst betydligt bättre än den, hvaruti bolaget befann sig, då bolaget 
kände sig föranlåtet att göra ansökning om statsunderstöd. Icke desto 
mindre är, såvidt i ärendet framgår, med linjens uppehållande dock 
fortfarande förenadt afsevärda förluster för bolaget, och utskottet har af 
den förebragta utredningen funnit sig öfvertygadt, att något måste från 
statens sida åtgöras för att om möjligt söka åt vårt land bevara den 
af bolaget med så stora uppoffringar redan inarbetade förbindelsen med 
Australien. I likhet med departementschefen och de i ärendet hörda 
myndigheterna har nämligen jämväl utskottet funnit det vara af stor 
nationalekonomisk betydelse för vårt land att äga en reguljär direkt 
lastångareförbindelse till Australien, där det bjudes goda möjligheter 
till afsättning af en mångfald svenska industrialster såväl för närvarande 
som med all sannolikhet jämväl för en afsevärd tid framåt. Vid sådant 
förhållande och då linjens ställning dock numera är sådan, att man synes 
kunna hysa välgrundade förhoppningar, att den inom ganska kort tid 
skall blifva i stånd att bära sig själ!", har utskottet funnit bolaget för
tjänt af ett statsunderstöd. Visserligen har på sina håll, såsom i motio
nen kommit till synes, emot bolaget framställts den anmärkning, att 
bolaget icke anlöpte några norrländska hamnar och att bolaget på den 
grund icke tillbörligen tillgodosåge den svenska träexporten utan, genom 
sin samsegling med de norska rederierna, snarare varit till skada för 
denna export genom den hjälp, bolaget beredt de norska exportörerna 
af trävaror, trämassa och papper i konkurrensen med de svenska. Och 
har det synts motionären, att med de bestämmelser, som föreslagits för 
tillgodonjutandet af den äskade subventionen, de norska exportörerna 
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äfven för framtiden skulle blifva, starkt gynnade på de svenskas bekost
nad. För bedömande i livad mån den gjorda anmärkningen kunde 
anses befogad, har utskottet enligt uppgift från sökandebolaget inhämtat, 
att Norges export af trävaror på Australien under linjens verksamhetsår 
ställer sig på följande vis:

år 1907 .............................. 23,693 standards,
» 1908 .............................  19,673 »
» 1909 .............................  17,718 »
» 1910 ............................. 19,640 »
» 1911 .............................  20,014 »

Sveriges export på Australien af plank, battens och bräder (hyf- 
lade och ohyflade) under samma år har enligt trävaruexportföreningens 
senaste årsberättelse uppgått till:

år 1907 .............................. 5,124 standards,
» 1908 .............................. 10,773 »
» 1909 ............................. 8,799 »
» 1910 .............................  21,257 »
» 1911 .............................  25,555 » ,

hvartill kommer 913 standards andra trävaror, förmodligen låd bräder, 
hvadan således hela exporten år 1911 utgjorde 26,468 standards.

Däraf framgår, att, under det den norska trävaruexporten under 
denna tid hållit sig tämligen konstant, den svenska träexporten under 
samma tid femdubblats.

Vidare har till utskottet från bolaget meddelats, att under år 1911 
med linjens alla båtar såväl svenska som norska exporterats från Göte
borg 3,976 standards, från Fredriksstad 6,051 standards och från Norr
land 470 standards eller sammanlagdt 10,497 standards, fördelade på 7 
resor med de svenska båtarna, med 2,991 standards från Sverige och 
3,940 från Norge samt på 5 resor med de norska båtarna, med 1,455 
standards från Sverige och 3,111 från Norge. De svenska båtarna ut- 
fraktade således från Göteborg och Fredriksstad sammanlagdt endast 
5,461 standards, eller omkring 20 procent af Sveriges hela trävaruexport 
på Australien. Om de svenska båtarna, hvilka under det år, hvarom nu 
är fråga, icke hade utrymme för mer trävaror, än som af dem därunder 
utfraktats, i stället för trävaror från Norge utfraktat en motsvarande kvan
titet trävaror från Sverige, skulle således af Sveriges hela träexport på 
Australien under år 1911 återstått 80 procent, som i brist på last
utrymme i hvarje fall icke kunnat af de svenska båtarna utfraktas, 
utan måst på annan väg transporteras till Australien.
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Af de anförda siffrorna synes utskottet framgå, att den emot 
bolaget framställda anmärkningen, om än det naturligen vore för de 
svenska exportörerna förmånligare, att linjen toge allt sitt fyllnadsgods af 
trä från svenska exportörer, icke kan i fråga om subventionsfrågan till
mätas afgörande betydelse. Äfven om de svenska båtarna, livilka äro af- 
sedda för befraktning af styckegods, skulle till utfraktning upptaga allt 
sitt fyllnadsgods af trävaror från Sverige, skulle de ju i allt fall kunna i 
så ringa mån betjäna den svenska exporten af trävaror till Australien, 
att omkring 4/b af densamma ändock måste med andra lägenheter ut- 
fraktas. Det kan då icke rimligen sättas i fråga, att bolaget skulle för 
tillgodoseendet af dessa trävaruexportörernas intressen genom anlöpande!. 
åt norrländska hamnar, där så icke kan ske utan afsevärd förlust, äfven
tyra den export, hvarå bolaget från början af sin tillvaro och allt seder
mera inriktat sina ansträngningar och för hvilken bolaget redan träffat 
sådana dispositioner, att denna export kan för framtiden anses betryggad. 
På sätt bolaget i ärendet anfört, lärer nämligen med anlöpandet af norr
ländska hamnar vara förenadt en sådan tidsförlust och fara för rubbning 
i lägenheternas regelbundenhet, att det icke står väl tillsammans med en 
rationell ledning af bolagets verksamhet för styckegodsexporten. Och 
vikten af en dylik regelbundenhet i turerna synes icke böra underskattas.

Utskottet har fördenskull icke kunnat ansluta sig till motionärens 
förslag.

Vid bedömandet af frågan i hvad omfattning staten borde i nu 
förevarande fall träda hjälpande emellan har utskottet emellertid icke 
kunnat undgå att taga i betraktande, att bolagets ställning för när
varande befinner sig i ett ekonomiskt afsevärdt bättre läge, än då bolaget
1910 och 1911 inkom med sina ansökningar om understöd. Vid sådant 
förhållande och då det jämväl synes föreligga välgrundade förhoppningar, 
att linjen inom ganska kort tid skall kunna bära sig själf, har utskottet 
för sin del ansett, att såväl subventionsbeloppet i dess helhet som sub- 
ventionstiden skulle kunna ej obetydligt inskränkas. I sin den 22 mars
1911 till Kungl. Maj:t ingifna. ansökning har bolaget själft begränsat 
sin begäran om understöd till 100,000 kronor om året. På grund häraf 
och då subventionstiden lämpligen synes kunna inskränkas till tre år, 
har utskottet, som funnit denna korta understödstid icke påkalla under
stödets utgående efter en fallande skala, ansett sig böra tillstyrka, att 
bolaget för ifrågavarande ändamål tilldelas en statssubvention af 300,000 
kronor att utgå med 100,000 kronor under hvart och ett af åren 1913, 
1914 och 1915.

Närmare bestämmelser rörande tillgodonjutande! af detta understöd
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och beträffande bolaget på grund däraf åliggande förpliktelser torde, på 
sätt i propositionen föreslagits, böra intagas i kontrakt mellan kronan och 
bolaget. Emot de särskilda af departementschefen tillstyrkta grunderna för 
ett dylikt kontrakt har utskottet icke funnit något att erinra, hvadan 
grunderna för kontraktet torde, med iakttagande af hvad departements
chefen sålunda föreslagit, böra i tillämpliga delar blifva hufvudsakligen 
desamma, som gälla i afseende å den regelbundna ångfartygsförbindelsen 
mellan Sverige samt Brasilien och La Plata-länderna. Särskildt böra i 
kontraktet äfven intagas bestämmelser, motsvarande stadgandena i kon
traktet rörande sistnämnda linje om eventuell återbetalningsskyldighet 
af lyftadt statsunderstöd samt om skyldighet för bolaget att upprätt
hålla månatlig förbindelse mellan Sverige och Australien. Slutligen har 
utskottet i detta sammanhang velat framhålla vikten af noggrann kontroll 
öfver företagets räkenskaper med hänsyn till tillämpningen af gifna 
bestämmelser och eventuell återbetalningsskyldighet.

På grund af hvad ofvan blifvit anfördt får utskottet hemställa,

l:o) att Piksdagen må
a) såsom understöd till rederi aktiebolaget Trans- 

atlantic för uppehållande under åren 1913, 1914 och 
1915 af regelbunden ångfartygsförbindelse mellan 
Sverige och Australien beviljat ett anslag å 300,000 
kronor, att, på de villkor Kung!. Maj:t, i hufvudsaklig 
öfverensstämmelse med de i statsrådsprotokollet öfver 
finansärenden för den 12 april 1912 angifna grunder, 
må finna skäligt föreskrifva, utgå med 100,000 kronor 
för hvart och ett af åren 1913, 1914 och 1915, samt

b) till beredande af sådant understöd åt bolaget 
under år 1913 på extra stat under riksstatens sjunde 
hufvudtitel för samma år anvisa ett belopp af 100,000 
kronor;

2:o) att herr Åströms ofvan omförmälda motion 
må anses genom hvad i föregående moment föreslagts 
besvarad.

Stockholm den 17 maj 1912.

På statsutskottets vägnar:

G. BILLING.
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Vid förestående ärendes slutbehandling inom utskottet hafva närvarit:
herrar A. G. L. Billing, O. Jonsson, A. N. Hahn, grefve P. O. L. Klingspor, 

friherre C. H. Falkenberg, A. C. Lindblad, C. G. Ekman, A. Åström, G. M. H. 
Ekelund, H. H. K. Ericson, A. TF. Lindh, F. Berglund, A. Wiklund, H. Andersson, 
P. Olsson, C. Persson, K. V. Rydén, J. A. Sjö, N. E. Lindberg, J. Ström, E. A. 
Nilson, A. Ifvarsson, A. Anderson i Råstock och J. Pålsson.

Reservationer:

af herrar 0. Jonsson och H. Andersson, hvilka ansett, att utskottets 
yttrande och förslag bort hafva följande lydelse:

»I en till Riksdagen — — — — motionärens förslag.
Vid bedömandet af — — — — 100,000 kronor om året. På 

grund häraf, har utskottet funnit att subventionsbeloppet bör begränsas 
till 400,000 kronor, i likhet med den för Sverige—Brasilien, La Plata- 
länderna fallande skalan, fördelade med 100,000 kronor för hvardera 
åren 1913, 1914, med 75,000 kronor för hvardera åren 1915, 1916 och 
50,000 kronor för år 1917.

Närmare------- — — — återbetalningsskyldighet.
På — — — — — hemställa,

l:o) att Riksdagen må
a) såsom understöd till rederiaktiebolaget Trans- 

atlantic för uppehållande under åren 1913—1917 af 
regelbunden åugfartygsförbindelse mellan Sverige och 
Australien bevilja ett anslag å 400,000 kronor, att, 
på de villkor Kungl. Maj:t i hufvudsaklig öfverens
stämmelse med de i statsrådsprotokollet öfver finans
ärenden för den 12 april 1912 angifna grunder, må 
finna skäligt föreskrifva, utgå med 100,000 kronor för 
hvart och ett af åren 1913 och 1914, med 75,000 
kronor för hvart och ett af åren 1915 och 1916 och 
med 50,000 kronor för år 1917; samt

b) till — — — — — 100,000 kronor.
2:o) att herr Åströms-------------------- besvarad.»
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af herrar A. G. Lindblad, C. Persson, K. V. Rydén, N. E. Lindberg 
och A. Anderson i Råstock, livilka ansett, att utskottet bort hemställa,

att Rungl. Maj:ts ifrågavarande proposition måtte 
af Riksdagen afslås;

af herr A. Åström:
»Hvad utskottet i sitt utlåtande anfört har icke kunnat rubba min 

i motionen uttalade uppfattning, att förevarande fråga ej blifvit så ut
redd som erfordexdigt varit.

Härvid må till en början erinras att, såsom af Svenska Trävaru
exportföreningen framhållits, det för de svenska trävaruexportörerna 
hufvudsakligast är af vikt att behålla och utvidga den svenska hyfvel- 
marknaden på Australien. Det hade således i främsta rummet bort 
utredas, i hvilken mån hyfladt virke ingått i de siffror, som utvisa 
Norges export på detta land. Beträffande ett år, nämligen 1910, fram
går af tillgängliga tabeller, att Norges export på Australien af hyfladt 
virke detta år uppgick till 29,822 standards under det att motsvarande 
siffra för Sverige var blott 15,199 standards. För 1911 uppgick export
siffran för Sverige till 21,522 standards och för Norge till 20,134 
standards. En omkastning hade sålunda då ägt rum, orsaken därtill 
har ej utredts, men säkerligen är orsaken ej att tillskrifva några åt
göranden från rederiaktiebolaget Transatlantics sida.

Utskottet anför en del af rederiaktiebolaget meddelade siffror 
rörande kvantiteterna från Norge med de svenska båtarne skeppadt virke; 
dessa motsäges emellertid af uppgifter som från svenska konsulatet i 
Kristiania erhållits. Enligt dessa sistnämnda uppgifter har under år 
1911 ensamt från Fredriksstad skeppats 3,399 standards trävaror med 
bolagets båtar. Men det har tillika uppgifvits att dessa båtar intagit 
last äfven i andra norska hamnar, och? hvad angår papper har från 
Brevik under år 1911 skeppats ej mindre än 3,528 ton till Australien. 
Frånsedt trälastjhar, enligt konsulatets omförmälda uppgift från Fredriks
stad och Brevik under ■ år 1911 skeppats till Australien med linjens 
båtar ej mindre än 4,946 ton papper och papp och därjämte 2,308 ton 
karbid. Sammanlagdt har sålunda endast från dessa båda norska hamnar 
utförts till Australien “med linjens båtar 3,400 standards trävaror och 
7,250 tons papper, papp och karbid. Då dessa kvantiteter samman
lagdt torde motsvara i det närmaste 4 båtlaster eller V3 af linjens 
fraktfart på Australien, är ju tydligt att denna omständighet måste in
verka på bedömandet af frågan om svensk statssubvention.
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Om, såsom af bolaget framhållits, linjen icke kan af bolaget uppe
hållas utan förluster, ehuru densamma har så mycket fraktgods den 
kan mottaga, kan detta ej betyda annat än att fraktsatserna äro för 
låga. En svensk statssubvention, som möjliggör för bolaget att bibe
hålla • nu utgående frakter, innebär sålunda, hvad angår de norska expor
törerna, en direkt premie åt dessa.

Då nu från svenska trävara- och pappersexportens sida påståtts, 
att bolagets linje afsevärdt skadat den svenska exporten, synes det mig 
vara nödvändigt att, innan Riksdagen beviljar bolaget statsunderstöd för 
någon längre tid, en fullständig utredning af denna fråga åvägabringas. 
Därvid bör undersökas, hvilka varuslag bolagets båtar fraktat från Norge, 
de kvantiteter som sålunda utskeppats och hvad inverkan denna skepp
ning kan antagas hafva utöfvat på den svenska industriens, särskilt 
trävara- och pappersindustriens, marknad i Australien.

Äfven synes vara af vikt erhålla noggrann kännedom om de 
villkor, som gälla för samseglingen med de- norska båtarna på ifråga
varande linje. Och då denna linje är fullständigt ordnad samt någon 
utvidgning af dess verksamhet icke för närvarande är ifrågasatt, torde 
subventionen, utan att därigenom någon olägenhet vållas bolaget, kunna 
inskränkas till att nu beviljas endast för år 1913.

Jag anser alltså, att utskottet bort hemställa,

att Riksdagen med anledning af Kungl. Maj:ts 
proposition och min motion måtte,

a) såsom understöd till rederiaktiebolaget Trans- 
atlantic för uppehållande under år 1913 af regelbunden 
ångfartygsförbindelse mellan Sverige och Australien 
bevilja ett anslag å 150,000 kronor, att utgå på de 
villkor Kungl. Maj:t, i hufvudsaklig öfverensstämmelse 
med de i statsrådsprotokollet öfver finansärenden för 
den 12 april 1912 angifna grunder, må finna skäligt 
föreskrifva, samt

b) till beredande af sådant understöd åt bolaget 
på extra stat under riksstatens sjunde hufvudtitel för 
år 1913 anvisa ett belopp af 150,000 kronor.»


